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رئيس واحد برنامه ريزي ستاد احياي درياچه اروميه در گفت وگو با »جوان« خبر داد

نوبت اقدامات نرم افزاری برای احيای درياچه اروميه است
   عليرضا سزاوار

چند روز قبل دو خبر مهم درباره درياچه اروميه منتشر شد. سخنگوي 
هيئت دولت از بركناري عيسي كلانتري، مدير اجرايي احياي درياچه 
خبر داد. معاون اجرايي رئيس جمهور هم اعلام كرد اساساً دولت ها 
در س��ه ماهه اول امكان تخصيص عمراني ندارند اما ت��ا الان بالغ بر 
۲۱۵ ميليارد تومان تخصيص عمراني به درياچه اروميه داده ش��ده 
اس��ت و اميدوارم در آينده نزديك مشكل درياچه اروميه حل شود. 
حال آنكه سالانه ۴۰ سانتيمتر از ارتفاع درياچه اروميه كم و اكنون 
۹۵ درصد از آن خشك ش��ده اس��ت. در همين زمينه رئيس واحد 
برنامه ريزي دفتر برنامه ريزي و تلفيق س��تاد احياي درياچه اروميه 
هم در گفت وگو با »جوان« پيرامون تازه ترين اقدامات اين ستاد در 
خصوص درياچه توضيح داد. به گفته مصطفي مصطفي زاده به رغم 
درخواست هاي مكرر ستاد احياي درياچه، مدت هاست وزارت نيرو 
اطلاعات انتقال آب سدها به درياچه را به ستاد احيا نداده است. به 
گفته اين مسئول، كل آب ورودي به درياچه اروميه از اول مهر سال 
قبل تا اول تير هزارو۵۰ميليون مترمكعب، يعني كمتر از يك سوم 

نياز زيست محيطي درياچه اروميه بوده است. 
 چرا سازمان محيط زيست در خصوص درياچه اروميه 
خود را مبرا كرده است و همه مس�ئوليت ها را متوجه 

ستاد احياي درياچه مي داند؟
كارگروه ملي نجات درياچه اروميه سال۹۲ به موجب مصوبه هيئت 
وزيران تشكيل شد. سال۹3 رياست كارگروه ملي به شخص معاون 
اول رياست جمهوري سپرده شد كه اكنون عهده دار اين مسئوليت 
آقاي مخبر اس��ت. دبير كارگروه هم آقاي عيس��ي كلانتري بود كه 
اكنون به جاي وی استاندار آذربايجان غربي دبير شده است. رئيس 
سازمان محيط زيست هم البته يكي از اعضاي كارگروه ملي نجات 
درياچه اس��ت. براي انجام اقدامات دبيرخان��ه اي و براي اينكه يك 
دس��تگاه فرابخش��ي راهكارهاي احياي درياچه اروميه را پايش و 
نظارت كند، دانشگاه ش��ريف به عنوان بازوي دبيرخانه اي انتخاب 
شد، اما اقدامات اجرايي را اعضاي كارگروه ملي نجات درياچه انجام 
مي دهند. اين اعضا هم عبارتند از: وزير نيرو، وزير جهاد كشاورزي، 
وزير كشور، وزير اطلاعات، وزير دفاع، رئيس سازمان محيط زيست، 
رئيس س��ازمان برنامه و بودجه و دو اس��تاندار آذربايجان شرقي و 

 آذربايجان غربي. 
مس�ئول صرفه جويي40 درص�دي ح�وزه درياچه چه 
نهادي اس�ت و چ�را برنامه ه�ای اين حوزه ب�ه نتيجه 

نرسيده است؟
راهكارهايي كه همان سال۹3 تصويب شد ۲6 مورد بود. اين راهكارها 
در شش طبقه دسته بندي شده اند. تأمين آب از منابع جديد، اصلاح 
و كاهش مصرف آب كش��اورزي و كمك ب��ه ورود آب به درياچه از 
مهم ترين طبقه بندي ها هستند. ذيل اين راهكارها ما مي آييم و اين 
۲6راهكار را تعيين مي كنيم، مثلًا يكي انتقال آب از سد كاني سيب 
است. يكي ديگر انتقال آب از سد سيلوه است. يكي ديگر از اقدامات 
تكميل تصفيه خانه هاي نزديك درياچه اروميه است. يكي ديگر از 
اقدامات در راستاي كاهش مصرف آب كش��اورزي و بحث كاهش 
۴۰ درصدی مصرف آب است. براي اين كاهش ۴۰ درصدي يكسري 
از اقدامات را وزارت جهاد كش��اورزي و يكسري را وزارت نيرو انجام 
داده است.  پروژه هاي سخت افزاري هم همين اقدامات انتقال آب، 
تصفيه خانه ها و يك بخ��ش عمده اي از اقداماتي اس��ت كه در ذيل 
كاهش مصرف آب صورت گرفته است. امسال عمده اعتبارات مورد 

نياز تمام مي شود و كارهاي سخت افزاري به نتيجه مي رسد. 
 محصولات آب ب�ر همچنان در اطراف درياچه كش�ت 
مي شوند كه شاهد آن هم معضل هر ساله سيب هاي كنار 

جاده اي است. اين مشكل چه زماني حل مي شود؟
رويكرد مهم كارگروه ملي نجات درياچه اين است كه از اين به بعد 
اقدامات نرم افزاري صورت گيرد. اقدامات نرم افزاري كارهايي است 
كه در س��طح مزارع و اراضي كشاورزي انجام مي ش��ود. مثل طرح 

جامع زراعت كه بر اساس آن پنج محصول پر آب بر با بيشترين درصد 
سطح زير كش��ت اطراف درياچه شناسايي شده اس��ت كه گندم، 
يونجه، سيب، انگور و چغندرقند هس��تند. اين اقدامات نرم افزاري 
در سال هاي قبل هم انجام ش��ده و در بخش باغات دو راهكاري كه 
وزارت جهادكشاورزي پيگيري كرده، اصلاح باغات و حذف برخي 
باغات اس��ت كه اصطلاحاً در ادبيات كش��اورزي درجه۲ و درجه3 
محسوب مي شوند. اين كارها قبلًا انجام ش��ده، ولي از اين به بعد با 

اتمام پروژه هاي سخت افزاري، تمركز كارگروه ملي نجات درياچه بر 
اين اقدامات نرم افزاري است. 

بر اين اساس يك برنامه منسجم پنج ساله با همكاري دانشگاه هاي 
تبريز و اروميه، ش��ركت هاي مهندس مش��اور داخلي، مش��اوران 
بين المللي و با همكاري وزارت نيرو و جهاد كشاورزي تهيه شده است. 
راهكارها هم مشخص است و بايد در كارگروه ملي تصويب شود تا در 

سال هاي آينده اين كارها انجام شود. 
 چرا رها س�ازي آب از س�دهاي اطراف هم تأثيري در 

وضعيت وخيم درياچه نداشت؟
درياچه اروميه يك موجود زنده و پوياس��ت. ورودي آب درياچه از 
طريق رودخانه ها و بارش باران است. اگر هر سال نياز زيست محيطي 
درياچه كه 3هزارو۴۲6ميليون مترمكعب است)هر مترمكعب برابر 

با هزار ليتر( تأمين شود، وضعيت درياچه خوب است. خوب نه به اين 
معني كه درياچه احيا شده است بلكه هر سال اين مقدار آب بايد به 
درياچه وارد ش��ود تا مخصوصاً در فصل تابس��تان قابل قبول باشد. 
اتفاقي كه ما حالا داريم تجربه مي كنيم هم اين است كه ورودي آب 
در حداقل ممكن و تبخير در حداكثر ممكن است و وضعيت درياچه 

را در تابستان ها وخيم مي كند. 
رها سازي كه الان در ادبيات رسانه اي هم مشاهده مي شود، راهكاري 
است كه كارگروه ملي نجات درياچه براي وزارت نيرو در نظر گرفته 
است. طبق اين راهكار، سدهاي حوزه بايد برنامه تثبيت شده داشته 
باشند و برخلاف قبل از سال۹۲ كه هيچ سهمي براي درياچه اروميه 
در نظر نگرفته بودند، سهمي در نظر گرفته شود و در زمان مناسب 

رهاسازي آب به سمت درياچه اروميه انجام شود. 
 در حال حاضر چه مقدار از نياز زيست محيطي درياچه 

تأمين شده است؟
شيوه اي كه ما استفاده مي كنيم اين است كه از سال۹3 و از ابتداي 
هر سال آبي كه مي شود ابتداي مهر هر سال، سهم درياچه را مشخص 
مي كنيم. زمان مناسب رها س��ازي هم موقعي اس��ت كه زراعت و 
كش��اورزي در حوزه درياچه اروميه تمام مي شود، يعني كشاورزان 
اطراف درياچه ني��از آبي ندارند. اي��ن اتفاق از اواخر آذر تا اواس��ط 
ارديبهشت رخ مي دهد. هر مقدار آبي كه در اين بازه از طريق سدهاي 

حوزه رهاسازي شود، با راندمان خوبي به درياچه اروميه مي رسد. 
در واقع اين رهاسازي آب رهاسازي مازاد آب سدها در آن بازه زماني 
است. زمستان ها ورودي به درياچه قطعاً بيشتر از ساير فصل هاست، 
به اين دليل كه يكسري از رودخانه ها سد ندارند. طبق آخرين اعلام 
سخنگوي صنعت آب، كل آب ورودي به درياچه اروميه از اول مهر تا 
اول تير هزارو۵۰ميليون مترمكعب بوده است، يعني ما الان كمتر از 

يك سوم نياز زيست محيطي درياچه اروميه را كه 3هزارو۴۰۰ميليون 
مترمكعب است، تأمين كرده ايم. 

 رها سازي آب از سدهاي حوزه درياچه در سال جاري 
چقدر بوده است؟

ما در خصوص اينكه س��دهاي حوزه مي توانس��تند چقدر بيش��تر 
رهاسازي آب را انجام دهند، هيچ اطلاعاتي نداريم! به اين دليل كه 
از آخر آذرماه سال قبل تاكنون وزارت نيرو هيچ داده و اطلاعاتي از 

وضعيت سدها و مقدار آب ورودي به درياچه را به ما نداده اند. 
ما اصلًا نمي دانيم كه ميزان آب ورودي به درياچه اروميه را كه وزارت 
نيرو اعلام كرده، درس��ت اس��ت يا نه؟! همينطور نمي دانيم مقدار 

رها سازي سدها چقدر بوده است. 
اين مشكل را پيگيري كرده ايد؟

ما به كرات از وزارت نيرو پيگيري كرده  و نامه هاي متعددي را زده ايم. 
به بخش هاي مختلف وزارت نيرو، يعني هم دفتر حوضه آبريز، هم 
معاون آب و آبفا و هم شخص وزير نيرو نامه زده ايم كه اين اطلاعات 
را به ما بدهيد، البته اي��ن را هم بگويم كه اطلاعات س��دها قبلًا در 
دسترس عموم نبود اما در اختيار ما بود كه از آذرماه سال قبل تاكنون 
داده اي نصيب ما نشده است، يعني دقيقاً از زماني كه سدها مي توانند 
بيش��ترين خروجي و تأثير را براي درياچه داش��ته باشند، ما هيچ 

اطلاعي از داده های مربوط به سدهاي حوزه درياچه نداريم. 
 لايروبي هاي بعدي چه زماني انجام مي شود؟

لايروبي ها قبلًا انجام شده و البته نياز است كه بعداً هم مجدداً انجام 
شود. عمده لايروبي هاي حوزه از سال۹3 تا ۹7 قبلًا انجام شده است، 
البته اگر لازم باش��د بعداً هم انجام خواهد ش��د. ما در يك پروژه اي 
سيمينه رود را به زرينه رود هم متصل كرديم. دو رودخانه پرآبي كه 
بيش از ۵۰ درصد نياز درياچه اروميه را تأمين مي كنند از طريق يك 

كانال ۲۵كيلومتري به هم متصل هستند و به درياچه راه دارند. 
اگر تخريبي در رودخانه ها انجام شود، بايد دوباره لايروبي كرد. وزارت 
نيرو هر مقدار اعتباري كه مازاد بر اعتبارات سالانه خودش در قانون 
بودجه به دبيرخانه كارگروه ملي نجات درياچه مي دهد، بابت لايروبي 

و ساير اقداماتي كه جزو راهكارهاي احياست، هزينه مي كند. 
 وضعيت مسدود كردن نهرهاي اطراف درياچه به كجا 

رسيد؟
ما رودخانه هايي داريم كه يكسري كانال ها و نهرهايي از آنها منشعب 
مي ش��ود. در فصل غيرزراعي كه مي ش��ود از اواس��ط دي تا اواسط 
ارديبهشت، اراضي كشاورزي به آب نهرها و كانال ها نيازي ندارند، 
اما يك ايده اش��تباهي در بين مردم آن منطقه هست كه مي گويند 
ما آب را مي دهيم به اراضي تا يخ بزند، يعني قبلًا در فصل زمستان 
به اراضي كشاورزي بدون اينكه نيازي داشته باشند، آب مي دادند. از 
سال۹3 قرار شد اين نهرها بسته شوند. ما الان هم پيگير اين قضيه 
هستيم تا آب رهاشده از س��دها و رودخانه ها با راندمان بالاتري به 
درياچه برسد. اگر اين نهرها به طور كامل مسدود نشود، حداقل بايد 

سردهنه سازي انجام شود. 
 پس�اب تصفيه خانه هاي اي�ن حوزه چه زمان�ي به داد 

درياچه مي رسد؟
ما دو تصفيه خانه مهم در حوزه داريم كه تصفيه خانه تبريز و اروميه 
است. قبلًا تصفيه خانه اروميه دو مدولش ساخته شده و مدول سوم 
هم تقريباً تمام شده اس��ت اما پس��اب تصفيه خانه قبل از اينكه به 
درياچه برسد، از سوي كش��اورزان مصرف مي شد، همين موضوع 
درباره تصفيه خانه تبريز هم صدق مي كند. مدول يك تصفيه خانه 
تبريز هم س��اخته ش��ده و مدول دو هم الان تقريباً تمام است. در 
همين راستا پروژه اي تعريف شد تا پس��اب خروجي از تصفيه خانه 
تبريز به رودخانه نرود بلكه از طريق خط لوله به درياچه برسد. اين 
پروژه هم الان تكميل شده است. اگر تصفيه خانه ها به بهره برداري 
برسند- كه اطلاعاتي كه ما داريم نش��ان مي دهد تصفيه خانه ها در 
ش��رف بهره برداري هستند- س��الی ۱7۰ميليون مترمكعب از اين 

تصفيه خانه ها به درياچه اروميه منتقل مي شوند. 

    مصطفي مهران* 
عملكرد ستاد احياي درياچه اروميه در گذشته به شكلي 
بود كه اكنون با صراح��ت مي توان گف��ت دو تالاب مهم 
كاني ب��رازان و قره قش��لاق قرباني برنامه هاي اين س��تاد 

شده اند. 
تالاب بين المللي كاني برازان با وسعتي نزديك هزارهكتار 
در 3۰كيلومتري شمال مهاباد واقع و از سوي كميته ملي 
طبيعت گردي كشور به عنوان نخستين سايت پرنده نگري 
در ايران معرفي شده  است. آب اين تالاب از رودخانه مهاباد 
تأمين و اين رودخانه كه از سد مهاباد جاري مي شود، پس 
از س��يراب كردن تالاب كاني برازان راه خود را به درياچه 

اروميه ادامه مي دهد. 
تالاب و منطقه شكار ممنوع قره قشلاق هم با حدود ۵۰هزار 
هكتار مساحت در بين رودخانه هاي دائمي »صوفي چاي« 
و »زرينه رود« و در حاش��يه جنوبي پ��ارك ملي درياچه 

ارومي��ه واقع اس��ت. اين تالاب ب��ه دليل زيباي��ي و تنوع 
گونه هاي جانوري و گياهي، به عروس تالاب هاي ش��مال 

غرب كشور معروف شده است. 
تالاب هاي كاني برازان و قره قشلاق مثال هاي خوبي بودند 
از حفاظت محيط زيست با مشاركت مردم محلي كه حتي 
مي توانستند براي حفاظت از ديگر تالاب ها هم الگو باشند، 
اما اكنون اوضاع اين دو تالاب زيبا نگران كننده شده است. 
ستاد احياي درياچه اروميه نهرهاي كشاورزي و شماري 
رودخانه هاي محلي را به سمت درياچه اروميه منحرف كرد 
و دو تالاب كاني برازان و قره قشلاق را به اغما برد. بالاخره 
با چندهزارميليارد تومان بودج��ه يك كاري بايد بكنند و 

احياي اروميه شعار تبليغاتي و حيثيتي دولت قبل بود. 
در اين ميان تالاب هاي مهمي مثل كاني برازان و قره قشلاق 
نه در چش��م بودند و نه كس��ي وعده احيايش را داده بود، 
پس به كما رفتن آنها هم چندان مهم نبود اما اكنون ستاد 
احيا بايد در خصوص دس��تكاري بيش از حد به طبيعت 

حوزه درياچه پاسخگو باشد. 
جالب است كاني برازان پناهگاه حيات وحش است و حتي 
مي توان گفت زيست بوم جانوري بسيار غني تري از درياچه 
ارومي��ه دارد. به واقع يك قتل عام زيس��ت محيطي به بهانه 
احياي درياچه در آن حوزه به راه افتاده بود كه از اين پس ستاد 

احيای درياچه اروميه بايد در اين زمينه شفاف سازي كند.  
اينكه ستاد احيا در يكي از معتبرترين دانشگاه هاي كشور به 
عنوان محل دبيرخانه پناه گرفته است، دليل نمي شود درباره 
عملكرد خود به مردم اطلاعات ندهد، حداقل فعالان محيط 
زيست بايد با رصد حوزه هاي محيط زيستي اطراف درياچه از 

ستاد احيا بازخواست كنند. 
تالاب كاني ب��رازان كه در س��ال۱3۹۲ عن��وان قهرمان 
تالاب هاي ايران را هم كس��ب كرده، مدتي است مملو از 
كود شيميايي و سموم و حتي فاضلاب انساني شده است. 
حالا كه دو مقام محلي يعني استانداران آذربايجان غربي 
و   آذربايجان شرقي به س��تاد احيا پيوسته اند، بايد در حل 

مشكل اين تالاب جديت بيشتري به خرج دهند. 
از سوي ديگر امس��ال در حوزه درياچه اروميه خشكسالي 
متوس��ط رخ داده اس��ت، به اين معني كه ب��ارش حدود 
3۰درصد كمتر از نرمال بوده اس��ت. برخ��لاف مثلًا نيمه 
جنوبي كش��ور كه با حدود ۴۰ تا ۵۰درصد كاهش بارش، 
درگير خشكسالي شديد اس��ت. در خشكسالي متوسط و 
خفيف، نيمه  جنوبي درياچه كاملًا خشك خواهد بود اما 
مي توان به پرآبي نيمه شمالي اميدوار بود و به تالاب هاي 

اطراف درياچه دست اندازي نكرد. 
* كارشناس اكولوژي

 تالاب هايي 
كه  قرباني ستاد احيا شدند

راهكارهايي كه همان سال93 تصويب شد 26راهكار 
است. اين راهكارها در شش طبقه دسته بندي شده اند. 
تأمين آب از منابع آب جديد، اصلاح و كاهش مصرف آب 
كش�اورزي و كمك به ورود آب به درياچه از مهم ترين 
طبقه بندي ها هستند. ذيل اين راهكارها ما مي آييم و اين 
26راهكار را تعيين مي كنيم، مثلاً يكي انتقال آب از سد 
كاني سيب است. يكي ديگر انتقال آب از سد سيلوه است

سد چراغ ويس
انتقال آب آش��اميدني شهرس��تان سقز از سد ش��هيد كاظمي بوكان 
به س��د چراغ ويس در دس��تور كار است تا آب سد ش��هيد كاظمي به 
صورت كامل تر به درياچه اروميه رها سازي ش��ود. سدچراغ ويس در 
۱7كيلومتري جاده س��قز- بانه قرار گرفته اس��ت. ظرفيت اين س��د 
78 ميليون مترمكعب است كه به ترتيب 3۴، 3۴ و ۱۰ ميليون مترمكعب 

آن براي آشاميدن، كشاورزي و صنعتي در نظر گرفته شده است. 

تثبيت وضعيت جزاير اطراف درياچه
تصاوير ماهواره اي درياچه نش��ان دهنده اين اس��ت كه جزاير درياچه 
اروميه را پهنه آبي در بر گرفته است. جزيره كبودان تنها زيستگاه مارال 
ايراني و جزيره اشك تنها زيستگاه گوزن زرد ايراني در حال نابود شدن 
بود، به اين دليل كه حيات وحش ب��ه مناطق بيرون درياچه مهاجرت 

مي كردند و در نهايت تلف مي شدند. 

پروژه انتقال آب زاب به درياچه
پروژه انتقال آب زاب ب��ه درياچه اروميه تاكن��ون هزارو3۵۰ ميليارد 
تومان از كل مناب��ع احيای درياچه را به خود اختصاص داده اس��ت و 
رتبه اول ميزان پيشرفت پروژه تونل انتقال آب در كشور را هم يدك 
مي كشد. حفاري تونل انتقال آب زاب، بزرگ ترين ركورد حفاري تونل 

در كشور را هم شكسته است. 

سد سيلوه
اين سد با هدف كنترل جريان آب انتقالي از سد سيلوه و افزايش قدرت 
تنظيم زماني انتقال به درياچه اروميه )كنت��رل آب در ماه تير به بعد و  
رهاسازي از ماه آبان به بعد( احداث شده است. سد سيلوه در ارديبهشت 
سال۱3۹6 بهره برداري و آبگيري آن آغاز شده و طبق نقشه راه احياي 
درياچه اروميه، پس از بهره برداري كامل ساير اجزاي سيستم انتقال آن 
در سال جاري، س��الانه ۹۵ ميليون مترمكعب آب براي احياي درياچه 

اروميه تأمين خواهد كرد. 

لايروبي رودخانه گدار چاي
با عملياتي ش��دن اين طرح س��الانه 6۰۰ تا يك  ميليارد مترمكعب از 
حوزه زاب به درياچه منتقل خواهد شد. نتايج مطالعه و بررسي اقدامات 
مهندس��ي رودخانه روي رودخانه گدار نش��ان داد كه جهت هدايت 
مطمئن آب انتقالي به پيكره درياچه اروميه و احياي آن نيازمند طرح 
هندسي دو مقطعي شامل عمليات بازگشايي، لايروبي، اقدامات سازه اي 
و نيز احداث دايك هاي حفاظتي است، به همين دليل هم دايك هاي 
خاكي براي حفاظت، كنترل سيلاب و جلوگيري از خسارات احتمالي 

در زمان طغيان رودخانه در دو طرف رودخانه تعبيه شد. 

 چه كرده ايم تا به حال 
براي درياچه


